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bril, Setmana Santa, mones, palmes i palmons i padrins engres-
cats a complir amb la tradició. Ous de xocolata grans i petits i tot 
el que puguem imaginar en fi guretes que es cruspiran en un no 
res quan arribin a mans dels petits i no tan petits, acompanyats 
dels pastissos que seran, segons el gust de cadascú, amb cober-

ta de mantega, crema cremada, coberts d’ametlla laminada o trufa. Ens hi sumem. 
El Document del mes fa esmena a les Caramelles, una altra tradició d’aquestes 
dates. A Ribes, s’hi va celebrar una trobada de les comarques del Garraf, Alt i 
Baix Penedès i Anoia el 1980.

Enguany, abril és també el mes en què les eleccions municipals es couen ja no 
a foc lent, sinó amb certa celeritat, ja que aviat haurem de decidir a través de les 
urnes a qui volem al cap de la nostra alcaldia, i per decidir amb criteri haurem 
d’escoltar quines propostes ens presenten els diferents partits polítics que s’hi 
presenten.

L’entrevista d’aquest número hem cregut interessant fer-la a l’actual alcaldessa, 
Abigail Garrido, al consistori des de 1999 i alcaldessa del municipi des de 2015, 
per fer un balanç d’una legislatura convulsa –per efectes externs– i complexa per 
les conseqüències.

Sant Jordi, la diada estimada i celebrada per tots els catalans, torna un cop més 
a regalar-nos roses i llibres. Sensibilitat i cultura van de la mà en dia festiu i de 
gaudi al carrer, places i biblioteques. No oblidem que Sant Pere de Ribes gaudeix 
de bones llibreries i bones fl oristeries perquè el gest de la nostra compra per cele-
brar sigui també un gest de suport al comerç local.

En Joan Rosquelles, a la Rosquellada d’aquesta edició, escriu una frase si més 
no inquietant, que a mi personalment m’ha fet pensar i aplicar a tantes situacions: 
“Qui controla el present pot controlar el passat... i qui controla el passat pot con-
trolar el futur”. Cal llegir la Rosquellada per posar-la en context, però per si sola, 
al meu parer, té un pes important.

Passeu unes bones vacances de Setmana Santa, un feliç i llegit Sant Jordi i ens 
retrobem al maig.

Fins aviat.
Cristina Perelló
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*Del 5 al 29 d’abril
Exposició de pintura

Traços
a càrrec de Mercè Soler Fernàndez

* Dimecres 12 d’abril, a les 18 hores
Club de lectura De la paraula al cor a càrrec de Júlia Mata Bueso
El mapa de los afectos, d’Ana Merino
Cal inscripció prèvia. Places limitades

* Dijous 13 d’abril
Sortida al Festival Vilapensa,

a Vilafranca, amb els clubs de lectura
* Dimecres 19 d’abril, a les 17.30 hores
Hora del conte
Les Llegendes de Sant Jordi a càrrec de la Montse Panero
Per a nens i nenes a partir de 3 anys
Cal inscripció prèvia. Places limitades

* Dijous 20 d’abril, a les 18 hores
Club de lectura Dijous entre lletres a càrrec de Raquel Casas

La Memòria de l’aigua, de Montse Barderi
Cal inscripció prèvia. Places limitades

* Divendres 21 d’abril, a les 18 hores
Club de lectura Tardes literàries a càrrec de la Sílvia Romero
Teoria general de l’oblit, de José Eduardo Agualusa
Cal inscripció prèvia. Places limitades

* Dissabte 22 d’abril, a les 11 hores
Taller de Punts de llibre

Per a nens i nenes a partir de 3 anys
Cal inscripció prèvia. Places limitades

* Dijous 27 d’abril, a les 18 hores
Conferència de cinema

El cinema i l’alliberament sexual
A càrrec de Pepe Gutiérrez

Biblioteca Manuel de Pedrolo
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Divendres 14 d’abril a les 17:00h.
Taller creatiu. Ha arribat Sant Jordi!
Decorem la sala infantil. Per a infants de 6 anys a 10 anys.
Cal inscripció prèvia (T. 938965725)

Dissabte 15 d’abril de 10:30 a 12h:
Taller de recomanació de novetats.

Per a infants de 8 a 12 anys.
Cal inscripció prèvia (T. 938965725)

Dilluns 17 d’abril a les 17:00h:
Voleu estar al corrent de les novetats d’aquest Sant Jordi?
Tast de contes per a famílies. Per a famílies amb infants de 4 a 12 anys.
Cal inscripció prèvia (T. 938965725)

Dijous 20 d’abril a les 17:30h:
Hora del conte:

Històries principesques, a càrrec de la narradora Sandra Rossi,
adreçat a famílies amb infants a partir de 3 anys en endavant.

Inscripció prèvia: places limitades. (T. 8938965725)

Divendres 21 d’abril a les 17:00h:Taller creatiu sorpresa dedicat a Sant Jordi.
Per a infants de 4 a 9 anys.
Cal inscripció prèvia (T. 938965725)

Divendres 21 d’abril a les 19:30h:
Sorteig de les paneres literàries de Sant Jordi 2023. 

Dissabte 22 d’abril de 10:30 a 12:30h:
Celebrem Sant Jordi a la biblioteca!
Activitats de Sant Jordi simultànies.
Per a famílies amb infants de 2 a 10 anys.
Cal inscripció prèvia (T. 938965725)

Biblioteca Josep Pla



04                                  L’Altaveu nº 185  any 2023

Sant Jordi 2023

Benvolguda
Moliner, Empar

Columna Edicions

La Remei Duran és una dibuixant de presti gi que es considera una atracti va senyora de cinquanta 
i pocs anys, massa feliç esposa i mare. Una tarda, asseguda al seient del darrere del cotxe familiar, 
endevina, amb tota niti desa, que el seu jove marit, violinista ti tular en una orquestra, s’enamorarà 
de la noia, violinista suplent, que els acompanya a casa per assajar i que seu al costat d’ell. Ells dos 
encara no ho saben. Ella, sí. A parti r d’aquesta certesa demolidora, la protagonista de la novel·la, 

una dona decidida acostumada des de la infància a lluitar per la supervivència, no té cap altra opció que adonar-se del 
que és envellir per dins assumint de cop la vulnerabilitat de l’amor matrimonial, la drogodependència de la maternitat, 
la caducitat de la vida artí sti ca. A Benvolguda, Empar Moliner exhibeix el seu talent literari en un relat commovedor i 
inoblidable sobre l’amistat, el pas del temps, el perdó i la cruesa secreta, mai explicada i sempre suavitzada, del climateri. 
Ara ja ti nc la confi rmació cientí fi ca de l’estat volàti l en el qual m’he instal·lat l’últi m any sense haver-ne parat esment. La 
caiguda d’estrògens combinada amb la intolerància a la lactosa i la pèrdua de visió de prop fan que em miri el món des 
d’unes lleugeres ales d’espiadimonis. Per això podré veure, amb tota niti desa, que el meu home s’enamorarà d’aquella altra.

una dona decidida acostumada des de la infància a lluitar per la supervivència, no té cap altra opció que adonar-se del 

Les Postals

Josep Miret i Mestre, Xavier Miret i Mestre i Sílvia Boquer i Pubill

Quart volum d’una sèrie de llibres dedicats als fotògrafs que va tenir Ribes a les acaballes del vuit-
cents i inicis del nou-cents. Els tres primers volums van voler reivindicar els nostres fotògrafs més 
anti cs en un temps en què hi havia molt poques màquines fotogràfi ques al poble. Aquest quart 
volum és dedicat a les postals, que normalment no són obra de fotògrafs locals sinó de forasters 
que editaren aquest nou producte de comunicació, col·leccionisme i difusió de les imatges.
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Cuina! O barbàrie
Nicolau Rocabayera, Maria

Ara Llibres

Irreverent, inconformista, molt més que un llibre de receptes. Una crida a retrobar el plaer de la 
cuina quoti diana i a viure amb senti t comú.Entusiasta, inconformista i hilarant, Maria Nicolau ens 
obre les portes a una cuina rica, sostenible, apassionada i, sobretot, coherent. Una cuina explicada 
a través de la història i la ciència, la natura i la tecnologia, els episodis col·lecti us i la vivència 
ínti ma. Per què l’olla és l’invent primordial de la civilització? Què ho fa, que els pasti ssos s’infl in al 

forn? Com és que només comprem salmó i lluç, tenint el Mediterrani ple d’altres varietats de peix?En aquest llibre, molt 
més que receptes, trobareu una cuina que respon a la necessitat de subsisti r, però també al goig de comparti r, i que ens 
recorda que nosaltres som els últi ms responsables de la manera com vivim.

‘Fake Over’
N. Casti llo i A. Montt  

Flamboyant

Un llibre de coneixements per a joves i no tan joves sobre un dels temes que actualment més 
ens afecten: la desinformació. L’obra repassa alguns dels conceptes importants relacionats amb 
la temàti ca. Al mateix temps, proposa maneres per identi fi car les notí cies falses i, el que és més 
important, combatre-les. 

Edat recomanada: a parti r de 12 anys

Hi ha algú altre
Jordi Cabré

Editorial UNIVERS LLIBRES (GRUP ENCICLOPÈDIA)

Any Edició 2023

NARRATIVA EN CATALÀ

No sempre hi ha algú altre, quan es trenca una relació... O potser sí? El protagonista d’aquesta novel·la sempre havia 
estat acostumat a un guió vital, a una parti tura fi xa, però ara descobreix que la vida se li haurà d’impregnar de jazz. 
Durant les estacions de tot un any ti ndrà temps per muntar un pis, anar construint un nou univers i conèixer llocs i 
persones noves. La seva crisi de mitjana edat se li barreja amb escenes d’infantesa, i els seus records contrasten amb 
el creixement dels fi lls i la nova realitat que l’envolta. Tornar a començar és millor si es fa en silenci, però de seguida 
descobrirà que el silenci no existeix. Sempre hi ha la remor de la ciutat, com el so del jazz. Sempre hi ha el llum encès al 
passadís. Sempre hi ha algú altre.

Un viatge iniciàti c que comença quan et pensaves que ja ho tenies tot fet a la vida, i ja res no et podia venir de nou.
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La Vall de la llum
Toni Cruanyes

Ed Desti no

«Aquest llibre recorda la vida del meu avi, que és la història d’un temps, d’un país. És un homenatge 
a una generació sencera d’homes i dones que van sobreviure a una guerra quan eren nens i que ara 
han hagut de fer front a la pandèmia des de la residència geriàtrica. La compilació d’una vida que 
abraça gairebé la totalitat del segle xx m’ha portat per viaranys insòlits. He descobert secrets del 
meu avi, i també he entès millor algunes de les decisions que va prendre al llarg de la seva vida».

Toni Cruanyes s’allunya de la seva faceta més periodísti ca per oferir-nos un retrat ínti m, lúcid i precís. La Vall de la Llum, 
un poble de canyes, vent i fang, es desperta a la modernitat a través de les vivències amb què una família pagesa s’obre 
pas en un món que es transforma molt de pressa. Un relat verídic però escrit com una novel·la, amb un alt conti ngut 
dramàti c i evocador

La transparencia del agua

Maria Luisa Avalos Melero

‘Saludamos con este libro la salida a la luz de la obra de María Luisa Ávalos, sabedores de que un 
escritor que se atreve a exponerse ante sus lectores asume, en el fondo, el ínti mo convencimiento 
de que su voz ha encontrado la madurez deseada.

Sin caer en la fácil tentación de confundir escritura y confesión personal, estas páginas permiti rán 
adentrarnos en la experiencia del yo poéti co que ha proyectado sobre la naturaleza - la luz, los 

árboles, el mar- una mirada panteísta; que nos habla de la soledad y la lucha dolorosa por encontrar el camino hacia el 
futuro, pero también de amor -del que murió y el que renació-; de la conciencia del ti empo que pasa y del pasado que 
no se pierde, pues pervive en la evocación de la memoria. Asistamos a todo ello guiados por el fogonazo iluminador de 
los versos de los poetas de cabecera de nuestra autora..

‘Hija de inmigrantes’
Safi a El Aaddam

Nube de Tinta (2022)

Es tracta de la primera novel·la d’una de les veus més infl uents del moviment anti racista a casa 
nostra. Safi a El Aaddam és comunicadora i acti vista a les xarxes social, on va iniciar la campanya 
“#votaresunprivilegio“. A Catalunya milers de persones no poden votar a les eleccions tot i haver-
hi nascut, és el racisme insti tucional. La Safi a va crear una campanya perquè aquelles persones 
que no volguessin votar cedissin el vot.

Ara, la Safi a El Aaddam s’enfronta a una novel·la, a la pàgina en blanc, però tot i ser de fi cció, aquesta és una història 
que coneix millor que ningú, és la seva pròpia història, la d’una jove que pateix el racisme des de peti ta a un poble de 
Catalunya, però a mesura que creix descobreix la seva valenti a i coratge i lluita perquè cap altre fi ll d’immigrants passi 
pel que va passar ella.

A fuego lento

Paula Hawkins

Ed.Planeta

El descobriment del cos d’un jove, assassinat brutalment en una casa fl otant de Londres, 
desencadena sospites sobre tres dones.

Laura és la noia confl icti va que va quedar amb la vícti ma la nit en què va morir; Carla, encara de 
dol per la mort d’un familiar, és la ti a del jove; i Miriam és la indiscreta veïna que oculta informació 

sobre el cas a la policia. Tres dones que no es coneixen, però que tenen diferents connexions amb la vícti ma. Tres dones 
que, per diferents raons, viuen amb ressenti ment i que, conscient o inconscientment, esperen el moment de reparar el 
mal que se’ls  ha fet.
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Para que no escapen las sonrisas 

 Marta Estrada 

Año 2021. A menudo parece que la historia se repite, pero suele depender de los ojos que la 
contemplen. Belén, la niña que conocimos en Un refugio para Clara, vuelve con veinte años para 
explicarnos los sucesos acontecidos durante un par de días de un noviembre oscuro y diáfano a 
un ti empo, sucesos que le enseñaron de manera contundente que no hay bienestar sin dolor ni 
alegría sin tristeza.

Líneas rojas que traspasar, circunstancias que rompieron y rehicieron sus límites. Entreverada con la voz cercana 
de la muchacha, nos acompaña la narración en tercera persona de sus seres queridos, que junto a ella transitaron 
acontecimientos muy difí ciles para una familia que parecía estar rompiéndose. De nuevo, las poderosas emociones que 
mueven al ser humano emergen a fl or de piel y se convierten en verdaderos impulsos de supervivencia y crecimiento. 
Quizá nos reencontremos con los personajes doce años después o puede que los conozcamos aquí y ahora. Sea como 
sea, viviremos y senti remos con ellos hasta lo más profundo de los pliegues del alma.

LAS RUTAS DE LA MUSICA CLASICA
David Puertas Esteve

MA NON TROPPO 

Resumen de LAS RUTAS DE LA MUSICA CLASICA

Un viaje musical por las ciudades que inspiraron la mejor música clásica, por las calles y plazas 
que transitaron los compositores indispensables y por los teatros que celebraron los estrenos 
más memorables de la historia. De San Petersburgo a Buenos Aires pasando por Viena, Londres, 

Barcelona o Venecia. Del éxito de Don Giovanni en Praga al fracaso de El lago de los cisnes en Moscú. De los paseos 
de Verdi por Milán al estrés de Dvorak en Nueva York. De la trascendencia de Bach en Leipzig a los sonidos salvajes de 
Stravinsky en París. Docenas de historias de la música clásica contadas desde el lugar donde se produjeron
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L’alcaldessa de Sant Pere de Ribes, Abigail Garrido, 
amb el president delegat de l’àrea d’Infraestructures 
i Espais Naturals de la Diputació de Barcelona, Pere 
Pons.

L’Ajuntament de Sant Pere de Ribes i la Diputació de 
Barcelona treballen conjuntament en la reurbanització de 
la travessera BV-2112 (carrer Major, carrer St. Pere, 
pl. de la Font, pl. de la Vila i pl. del Centre). L’alcaldessa 
de Sant Pere de Ribes, Abigail Garrido, i el president 
delegat de l’àrea d’Infraestructures i Espais Naturals de la 
Diputació de Barcelona, Pere Pons, han presentat aquest 
dimecres el projecte de millora urbana d’aquest àmbit 
del casc antic de Ribes. 

L’alcaldessa ha explicat que el consistori fa temps 
que treballa en aquest pla de millora per poder fer “un 
canvi substancial i dignificar el casc antic”. En aquest 
sentit, ha agraït a la Diputació de Barcelona “aquesta 
empenta i per tenir aquest projecte gairebé enllestit” 
que suposarà “recuperar aquests espais, on les voreres 
són molt estretes, per a les persones, tot i que el vehicles 
també hi podran passar”. Es tracta de 600 metres lineals 
d’arranjaments amb un cofinançament de gairebé 1,5 
milions d’euros. Pel que fa a la plaça de la Vila, Abigail 
Garrido ha assenyalat que es mantindran els arbres i la 
font, però s’ampliarà l’espai per a les persones, tenint en 
compte que és el lloc on es troba la Casa de la Vila i es fan 
les celebracions de festes majors. “La plaça de la Vila és 
la plaça de tothom, dels veïns i veïnes i volem que sigui 
així”, ha afirmat. De manera natural el trànsit arriba fins 
a la plaça de la Font, on hi ha “una font catalogada amb 
una història molt important i li donarem protagonisme i la 
dignificarem amb una plataforma única”. Quant al carrer 
Major “amb voreres molt estretes i molt transitat, tenim un 
arranjament molt pensat per a aquesta via”, ha remarcat. 

El projecte promou una mobilitat més sostenible i 
segura, prioritzant l’espai pel vianant tot donant resposta 
a les necessites de mobilitat i habitabilitat de l’entorn, i 
potenciant l’activitat social, economia i cultural d’aquest 
punt central del nucli de Ribes.

L’alcaldessa també ha destacat que l’objectiu d’aquesta 
renovació és “conjugar els vianants amb els vehicles, 
sense ser un canvi radical, sinó una proposta que pot 
tenir les dues funcions”. Cap a l’estiu, es preveu obrir un 
procés de participació amb el veïnat per acabar de tancar 
el projecte, de tal manera que les obres puguin començar 
l’any 2024. 

El president delegat de l’àrea d’Infraestructures i Espais 
Naturals de la Diputació de Barcelona, Pere Pons, ha dit 
que aquest projecte suposa “una gran transformació per 
Ribes en només 600 metres”, tenint en compte que en 
aquest poc espai “ens trobem entitats, l’ajuntament i molta 
activitat que conflueixen en tres places. És un projecte que 
ha trigat una mica més del compte però perquè hi hagut 

ES PRESENTA EL PROJECTE DE MILLORA DEL CASC ANTIC DE RIBES

molta feina darrera, de trepitjar el territori i  d’entendre-
ho”. Tanmateix, “la transformació no només serà pels 
usuaris sinó també pels veïns i veïnes, perquè deixarà 
de ser una carretera”, atès que la gestió passarà a ser 
municipal . 

Tal com s’ha fet en altres punts del municipi, com ara el 
carreró de la Torreta, els carrers de Sant Sebastià i 9 de 
novembre o el carrer Pere II a les Roquetes, la intenció 
és recuperar i adequar el casc antic prioritzant-lo per als 
vianants, executant progressivament aquelles actuacions 
contemplades en els plans de millora urbana i d’altres 
que puguin ajudar a assolir el municipi per a les persones.

Departament de Premsa
Ajuntament Sant Pere de Ribes

· Afecta a la travessera BV-2112, des de la pl. del Centre i de la Vila fins al final del carrer   
Major, i té com a objectiu dignificar aquests espais.

· Un cop finalitzades les obres la gestió d’aquesta travessera passarà a ser municipal.
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Aquesta setmana, la Policia Local de Sant Pere de Ribes ha 
incorpora entre els seus elements de treball sis dispositius personals 
de gravació, càmeres de dimensions reduïdes que els agents porten 
en el seu uniforme per enregistrar, des de la perspectiva de la seva 
visió, determinades actuacions. Amb la incorporació d’aquests 
dispositius es vol donar major transparència a la tasca policial, 
així com garanties pel que fa als drets i les llibertats de les persones, 
aportant així seguretat tant a la ciutadania com als agents, en 
habilitar-los per a la captació d’imatges i sons. 
L’ús del dispositiu personal de gravació està regulat i subjecte 
a la normativa sobre protecció de dades i videovigilància per a 
les forces i cossos de seguretat en llocs públics. 
En aquest sentit, els agents de la Policia Local podran fer 
ús d’aquests dispositius de forma excepcional, davant de la 
comissió de fets delictius o infraccions administratives greus o 
molt greus contra la seguretat ciutadana, com són situacions en 
que la persona posi en risc la vida de terceres persones o la dels 
agents, situacions en que la persona posa en risc la seva pròpia 
vida o integritat física, així com altres situacions que, davant la 
gravetat o el risc, recomanin el seu ús. 
En el supòsit que l’agent de policia es vegi en la necessitat 
d’activar la càmera, aquest té l’obligació d’informar la persona 
o persones amb qui interactua que l’actuació policial que s’està 
realitzant està sent gravada. A més, els agents tenen l’obligació 
de mantenir l’enregistrament i no finalitzar la gravació fins que 
no acabi l’actuació policial. 

LA POLICIA LOCAL DE SANT PERE DE RIBES INCORPORA 6 
DISPOSITIUS PERSONALS DE GRAVACIÓ
L’adquisició de les càmeres dota de transparència i aporta seguretat a la ciutadania i als agents    

Aquestes càmeres disposen d’un sistema d’enregistrament que 
permet guardar els 60 segons anteriors a la seva posada en marxa, 
amb la qual cosa també es pot assegurar l’enregistrament d’una 
agressió que hagi rebut un agent després d’haver-se produït. 
Els dispositius compten amb mecanismes per garantir la seva 
traçabilitat, és a dir, que genera un registre codificat de cada 
gravació amb el dia, hora, any i el número de sèrie del dispositiu.

Departament de Premsa
Ajuntament Sant Pere de Ribes
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Una conversa amb

Abigail Garrido

Per: Bàrbara Scuderi

L’Altaveu.- Una alcaldessa a peu de carrer, ara 
que són les sis de la tarda d’un dimarts, d’on ve i on 
anirà després d’aquesta entrevista?

Abigail Garrido.- Doncs, mira, vinc de l’acte de finalit-
zació de les obres de vianalització del carrer Pere II de les 
Roquetes i després, a les set de la tarda, tenim una trobada 
amb els veïns i veïnes per valorar-ne els canvis.

L’A.- Les trobades amb veïns i veïnes en diferents in-
drets del municipi ha estat una dinàmica clau en aques-
ta legislatura?

A.G.- Ha estat important i bàsic. Només ens vam haver 
d’aturar durant el confinament i les restriccions més dures 
de la pandèmia. Però ha estat fonamental i ho és encara. 
Crec que així és com podem copsar no només els temes 
més generals que preocupen la gent –que no sempre són en 
clau local i que poden dependre d’altres administracions– 

sinó que podem veure a través dels seus ulls què passa al 
carrer. És a dir, temes més concrets, de voreres, d’enllu-
menat o serveis de via pública, de mobilitat, de seguretat o 
serveis públics en general i que ens arriben de primera mà. 

L’A.- En relació amb els serveis, aquest mateix matí 
s’ha presentat un nou servei d’atenció nocturna a l’es-
pai públic, els “serenos”. En què consisteix i per què 
s’engega un projecte com aquest? 

A.G.- És un nou servei que vol incidir en la seguretat, però 
també en el civisme i en la informació sobre les incidències 
en l’espai públic que succeeixen quan la majoria dormim, 
però com dic jo, que de nit el cor del municipi també 
batega i passen coses. 

Al cap i a la fi, es tracta d’agents cívics, com els que tenim 
durant el dia, però que faran el seu servei de nit. Podran 
estar amatents als punts del bus de nit, per acompanyar 

Abigail Garrido, alcaldessa de Sant Pere de Ribes, entoma els darrers mesos en el càrrec i afronta el 
camí cap a la propera convocatòria d’eleccions municipals. L’entrevista té lloc just dos mesos abans 
de la jornada electoral (avui és 28 de març) i l’alcaldessa fa balanç d’una legislatura convulsa –per 
efectes externs– i complexa per les conseqüències. A més, exposa projectes de futur, de curt i de llarg 
termini.   Garrido, que forma part del consistori des de 1999 i va ser escollida alcaldessa el 2015, confessa 
prioritats i aposta per mantenir un perfil a peu de carrer. 



L’Altaveu nº 185  any 2023                                     11

algú a casa, si toca; però també podran veure si hi ha fanals 
o enllumenat que no funciona, i estaran atents a qualsevol 
incidència, sempre en contacte directe amb la guàrdia ur-
bana si hi ha d’intervenir. És un projecte pilot, que tindrà 
una durada de sis mesos i del qual en valorarem després la 
seva implementació.

L’A.- En dos mesos, tot just, finalitza una legislatu-
ra que ha estat complexa, amb els efectes climàtics del 
temporal Glòria –que potser ja no es recorden– i des-
prés la pandèmia de la Covid i les seves conseqüències, 
com la descriuries?

A.G.- La descriuria com ha estat, una legislatura en què 
el primer ha estat atendre les persones, la gent. Pensa que 
sobretot amb la pandèmia, i en els mesos més complexos, 
es van fer coses que mai haguéssim imaginat que com a 
Ajuntament hauríem de fer, i es va entomar com la neces-
sitat que era. I durant, però també després, hem fet front 
amb ajudes, com mai. No ens podíem aturar. 

L’A.- Quan dius coses que mai haguéssim imaginat 
a què et refereixes? 

A.G.- D’entrada, desinfectar carrers; però també la 
implicació amb la celebració dels aniversaris als bal-
cons, ho recordes? La policia local s’acostava als do-
micilis i sortien tots els veïns a felicitar la canalla! I 
vam trucar a totes les persones grans que viuen so-
les; vam posar un telèfon de contacte en especial per a 

persones soles i persones dependents; vam facilitar 
els ordinadors de les escoles per als estudiants a casa.  
Es va crear una xarxa de solidaritat amb qui vam estar col-
ze a colze, com mai, i com ningú podria imaginar. 

L’A.- Tot plegat, va suposar un canvi de plans. 

A.G.- És clar! Vam capgirar el pressupost i molts projectes 
es van aturar. Ens vam enfocar en les necessitats de les 
persones, i també de les empreses i emprenedors. Vam 
redirigir el romanent per poder fer noves i més línies 
d’ajuts al lloguer i altres despeses bàsiques. I tot, gràcies 
a la predisposició de tot el personal, primer també des de 
casa (que va ser tot un canvi) per tal de donar resposta a la 
contingència del moment. 

L’A.- Ara que venen eleccions, tothom diu, que està 
el poble en obres.

A.G.- Doncs també això és efecte de la pandèmia, encara 
que alguns de l’oposició no ho volen veure. Tot allò que ha 
estat dos anys aturat i que hem pogut engegar després, ha si-
gut perquè amb el confinament i la resta de restriccions que 
van venir després, moltes de les actuacions previstes es van 
haver d’aturar. A mi, m’agrada molt treballar des de la plani-
ficació, així que pots imaginar que ho teníem tot ja projectat. 

L’A.- I una alcaldessa, tant de la planificació, com 
ha rebut el trasllat de grans empreses de la rambla del 
Garraf, que segurament no estava en cap pla? 

L’alcaldessa en una trobada amb veïns i veïnes del municipi. L’equip d’agents cívics nocturns, amb l’alcaldessa.
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A.G.- Una cosa és planificar i una altra és la vida, no? A 
mi, allò que m’ocupa i em preocupa és trobar altres acti-
vitats, junt amb la propietat, que suposin recuperar nous 
espais d’oferta. 

L’A.- S’han perdut llocs de treball? 

A.G.- De forma directa no, ja que el trasllat ha estat aquí a 
prop i la gent ha pogut mantenir  la seva feina. Ara, el repte 
està a fer que les noves activitats ocupin més persones i es 
puguin crear nous llocs de treball i també més dinamisme 
al seu voltant.

L’A.- Precisament, en alguna altra ocasió has comen-
tat que el municipi és molt dinàmic. Per què ho dius? 

A.G.- Perquè ho penso. Crec que el municipi té un dina-
misme molt rellevant, que s’ha vist en els darrers anys, per 
com han canviat les coses en positiu. Perquè hem sabut 
vèncer adversitats, fer pinya, treballar conjuntament amb 
empreses, col·lectiu i persones que han fet créixer inicia-
tives diferents, tot i les dificultats viscudes i compartides. 

L’A.- I el balanç de legislatura –si es pot resumir– en 
què es concreta?

A.G.- Primer en això que hem comentat, que la prioritat 
han estat i són les persones. Però també en la mateixa di-
recció, podem dir que en aquesta legislatura hem pogut 
acabar i posar en marxa inversions en catorze equipaments 
municipals, des d’escoles i equipaments esportius, el CAP, 

però també espais culturals i de serveis, com són el Cas-
tell, el Teatre la Bòbila, el Sefed de Can Puig, el nou espai 
del SIAJ de Can Salvador Miret o el Centre d’Interpretació 
dels Indianos i tota la rehabilitació, per fi, acabada de la 
Casa de la Vila. A més, tenim la projecció dels 269 habi-
tatges de lloguer assequible i social, que ja comencen a ser 
una realitat. 

L’A.- Quines són les prioritats i ara i per als anys vinents?

A.G.- La prioritat es pot dividir en tres aspectes. Jo diria 
que d’entrada, tot allò relacionat amb els Drets de la ciu-
tadania i la inclusió, és a dir habitatge, però també serveis 
educatius, culturals i de salut i d’atenció a la dependència; 
però al seu costat, també és prioritari, i sobretot necessari, 
tot allò relacionat amb la sostenibilitat i ho vull destacar 
molt, perquè es tracta de fer front a la sequera actual, però 
també a un nou paradigma energètic. I també parlaria d’un 
eix prioritari, respecte de les competències municipals, a 
tot allò en relació amb els serveis bàsics com enllumenat 
públic, gestió de residus i altres serveis municipals que són 
pilars de l’administració de més proximitat. 

L’A.- Respecte del pla de sequera, estem molt mala-
ment a Ribes i les Roquetes? 

A.G.- El primer que vull dir, és que estem com estem perquè 
des de la Generalitat no s’han fet els deures que calia. Perquè 
hi havia projectades dessaladores que no s’han fet i ara que-
da en evidència, entre altres mesures que no han dut a terme.  
Nosaltres hem redactat un nou Pla de Sequera, que està 
esperant les mesures i paràmetres d’altres administracions 
per poder-se aprovar i que també posa èmfasi en la recla-
mació a l’ACA, l’Agència Catalana de l’Aigua, sobre les 
pèrdues que hi ha en la xarxa i en les quals cal intervenir. 
Nosaltres, en l`àmbit local, ja fa anys que s’inverteix en 
això, però el tram fins a arribar al municipi, és una compe-
tència i una responsabilitat de l’ACA, que cal que entomi. 
Hi som, al costat de l’estalvi, però sobretot al costat d’una 
política sostenible en el curt i en el llarg termini. I alguns 
no han fet allò que calia i estàvem tots avisats. 

L’A.- Al costat de la gestió de l’aigua, la sostenibili-
tat energètica és també una prioritat, què es pot fer? 

A.G.- Més aviat és una necessitat imprescindible. No hi ha 

Imatge de la desinfecció de carrers, per la pandèmia. 
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lloc a l’alternativa. Per això estem immersos en l’impuls 
de les Comunitats Energètiques Locals, un instrument per 
regular el subministrament energètic de forma, no només 
que poden permetre, que a més de l’estalvi es pugui com-
partir energia amb famílies més vulnerables. Es tracta de 
produir energia verda i gestionar-ne l’excedent. Per això 
també hem invertit i ara hem demanat més fons europeus 
per a noves inversions per establir més fotovoltaic i més 
calderes de biomassa. 

L’A.- Ja hi ha equipaments que funcionen així, oi?

A.G.- Sí, sí. Hi ha Un centre de Calor que ens ha permès 
desconnectar del gas en cinc equipaments esportius i es-
colars. I el projecte és que en sumem més. La idea és anar 
desconnectant equipaments de la xarxa per generar ener-
gia verda pròpia i com et deia gestionar el seu excedent i 
redistribuir. 

L’A.- Hem parlat de grans projectes, mirant enda-
vant (energia, economia, inclusió...), però voldria tam-
bé saber sobre petits passos pendents i que es podran 
desenvolupar més a curt termini. 

A.G.- El primer seria l’atorgament de les primeres places 
del Centre de Dia de les Roquetes, que portem quasi una 
dècada esperant! 
A més, tenim els plans de millora urbana dels nuclis his-
tòrics. Per exemple, la Diputació ens acaba de presentar 
un projecte molt maco per a la reurbanitació, vianalitza-
ció i pacificació de la plaça del Centre, pl. de la Vila, c. 
St. Pere, pl. de la Font i c. Major que servirà per posar al 
dia aquest àmbit, millorar-ne l’accessibilitat i la qualitat 
urbana. Això suposarà un canvi substancial i dignificar el 
nucli antic. També, igual que hem finalitzat el carrer Pere 
II de les Roquetes, adequarem en la mateixa línia el carrer 
Federico Garcia Lorca. Aquestes actuacions no només són 
estètiques, sinó que ens serveixen per renovar i actualitzar 
les principals xarxes de serveis bàsics com la del clavegue-
ram, l’aigua i l’enllumenat. Bàsicament, quant a projectes 
pendents, ens han quedat algunes remodelacions de places 
i carrers i d’altres que tenim redactats, però que no s’han 
pogut iniciar. I hi ha altres petits passos en serveis directa-
ment relacionat amb els drets de les persones que s’estan 
desenvolupant i amb què anem fent passos endavant! 

Ras i curt
La darrera notícia que més t’ha impactat?

Com a impacte positiu, les places públiques que ens 
permetran obrir el Centre de Dia.

Un llibre que estiguis llegint actualment?

En són dos: Todo va a mejorar, d’Almudena Grandes i 
Buscando el paraíso, de Salvador Pons (escriptor i veí del 
municipi).

Com celebraràs Sant Jordi?

Visitant les parades de les entitats del poble i donant suport 
als escriptors i escriptores locals.

Una sèrie que darrerament t’hagi agradat especialment. 

Intimidad. Una minisèrie.

Una cançó que et vingui sovint al cap?

Viva la vida, de Coldplay. Em dona molta energia.

Una peça de roba que no t’ha de faltar mai, com a 
complement.

Uns texans. M’encanten!

Un aliment que sempre tinguis al rebost?

Fruits secs. M’agraden molt!

A qui voldries tornar a veure que faci temps que no 
veus. 

La meva filla i neta. Les estimo amb passió!

Un desig per al proper any en clau local?

Tenir la confiança dels veïns i veïnes per millorar moltes 
coses que són necessàries.

I un desig en clau més personal?

Conèixer persones que em facin créixer personalment de 
manera positiva.

L’edifici d’habitatge públic, social i assequible. Visita al Centre de Dia de les Roquetes, amb el conseller.



CARTES A LA JUANiPer què el meu fi ll s’avorreix tant? 

Aquesta és una secció a la que podeu escriure i 
dirigir la vostra carta a través del correu electrònic:  

laltaveu@laltaveu.com. 

Un consultori, un intercanvi d’inquietuds, o bé 
una manera de recuperar aquell enyorat costum 
epistolar. Si m’escrius amb l’adreça de casa, 
allí també rebràs la teva carta personalitzada 
i manuscrita. A més, podràs veure la resposta 
publicada. 

Fins a la propera. 
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Benvolguda Juani, [...] és que no puc entendre que em digui 
que s’avorreix a l’institut, que acaba la feina molt ràpid, 
no té res més a fer que esperar i és clar, per avorriment 
comença a fer la guitza i després el seu rendiment no és el 
que tocaria. 

El canvio de centre? Ens ho hem preguntat moltes vegades, 
però sembla que arreu és igual, que el sistema ha canviat 
tant que no benefi cia ningú. M’agradaria obrir un debat, 
que no fos a les xarxes, on no saps qui parla ni qui opina. 
Per això he pensat d’escriure aquí, perquè això passa aquí 
a Ribes i és un tema que segur que pot interessar més gent. 
Moltes gràcies! (Mae G.M)

Benvolguda Mae, 

He sentit altres veus similars, que sovint es pregunten per 
què el seu fi ll s’avorreix tant. I entre converses amb perso-
nes vinculades a l’educació i altres, expertes en els canvis 
en la societat actual tan digitalitzada, tan descentralitzada i 
tan individualitzada, sembla que hi ha resposta, o almenys 
sembla que hi ha alguna explicació. 

No és avorriment; és una mancança relacionada amb el 
sentit de pensar. La canalla actual, majoritàriament –hi ha 
excepcions, és clar–, ha crescut passant pantalla; fent tot 
ràpid i fi ns i tot dues o tres coses a l’hora i de forma indivi-
dual, en solitari. Els ulls van tan de pressa com triga el dit en 
lliscar damunt un telèfon mòbil o clicar el botó de la play. 
El “sistema”, així entre cometes i amb molta cura de no 
ferir sensibilitats, proposa aprendre a pensar, ensenyar a 
pensar.

Atenció: que per pensar es necessta temps i un temps lliure 
de tasques, d’activitats i de fer. Es tracta de ser. De ser-ne 
conscients. 

En molts casos, les aules són plenes de joves que han in-
terioritzat la utilitat del temps com a eina necessària i vin-

culada a l’aprenentatge. I han oblidat la part més útil del 
temps, que és escoltar, comprendre els canvis i pensar. 

En aquest context, per altra banda, es pateix un efecte to-
talment contrari: davant aquesta majoria, hi ha joves que sí 
que pensen, que han après a refl exionar, que es qüestionen 
el món que els envolta i que decideix per ells i per elles 
sense tenir en compte les seves necessitats o sensibilitats. I 
es maten o es lesionen, o criden tant l’atenció que fa por no 
saber com ajudar. Se saben una excepció i no hi ha eines 
per acompanyar. 

Tampoc és un fenomen nou, però està prenent camí per 
unes escletxes difícils de guarir. El debat és important i 
també prendre’n consciència: el món ha canviat i les aules 
també. 

La Juani. 
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T
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L’any 1972, la festivitat de Setmana Santa es va 
celebrar entre els diumenges 26 de març i 2 d’abril. 
Això, degut al càlcul que es fa, segons el qual recau 
en el primer diumenge posterior a la primera lluna 
plena, després de l’equinocci de primavera.

El document que aquest mes us volem mostrar, data 
del 29 de març de 1972. Es tracta de la sol·licitud, 
no sabem si tardana, que va fer la Comissió de les 
Caramelles, per tal de poder cantar dissabte nit, i 
diumenge matí, dies 1 i 2 respectivament. Pel segell 
i la signatura de l’alcalde, Climent Rossell, sense 
cap altra anotació, entenem que aquest document 
donava conformitat a la petició formulada.

A aquest document l’acompanya un altre, vuit anys 
posterior, de l’any 1980, en que es va celebrar a Sant 
Pere de Ribes la I Trobada de grups de Caramelles, 
amb la participació de colles de les comarques del 
Garraf, i de l’Alt i Baix Penedès.

En aquest darrer document hi apareixen una sèrie 
de persones i entitats, que han destacat per la seva 
participació activa de les caramelles.

El primer document pertany al propi fons municipal, i 
el segon, al Fons Josep-Lluís Palacios.

A la plataforma audiovisual YouTube, hi trobareu un 
vídeo titulat, Les Caramelles a Ribes, realitzat l’any 
2004 pel grup de Caramelles de Joves i Casats, que 
us aportarà valuosa informació al respecte.

EL DOCUMENT DEL MES
Arxiu Municipal de l’Ajuntament de Sant Pere de Ribes ABRIL 2023 - Núm. 124
Dades de document
Àrea d’identificació 
Codi de referència: CAT AMSPR 01.07.03
Correspondència d’entrada.
Nivell de descripció: Unitat documental simple.
Títol: Atribuït “Sol·licitud de permís per cantar Carmelles”
Data: 29 de març de 1972.
Volum i suport: 1 pàgina, paper.
Àrea de contingut i estructura
Abast i contingut: La Comissió de Caramelles sol·licita a 
l’alcalde, que concedeixi permís per a poder cantar les 
Caramelles, tota vegada ja ha estat sol·licitat el permís 
corresponent al govern civil. Els cants es duran a terme 
la nit de dissabte, i el matí de diumenge, dies 1 i 2 d’abril.

Informació sobre avaluació, tria i eliminació: Docu-
mentació de conservació permanent en aplicació 
de la Llei 9/1993 de patrimoni cultural català i de la 
16/1985 del Patrimonio Histórico Español

Àrea de condicions d’accés i ús
Condicions d’accés: Documentació de lliure accés.

Llengües i escriptures dels documents: Castellà.

Instruments de descripció: Inventari elaborat per 
Laura Tomàs Sánchez i Jesús Castillo Prado. Inven-
tari amb caràcter intern, en suport electrònic, no con-
sultable pels usuaris de l’arxiu. Guia d’arxiu 2012.

Àrea de control de la descripció
Autoria i data: Jesús Castillo Prado, 9 de març de 2023.

Regles o convencions: Norma de descripció Arxivística 
de Catalunya (NODAC). Barcelona: Generalitat de Ca-
talunya. Departament de Cultura. Subdirecció general 
d’arxius i Associació d’Arxivers de Catalunya, 2007.
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Artista: Horaci Marengo

Obra: Escultura CAVALL DE TROIA

CENTRE CULTURAL “EL LOCAL”, Sala “PUPUT” - 
Sant Pere de Ribes

Del 17 de març al 8 d’abril de 2023.

El passat 17 de març, a la Sala “PUPUT” del Centre Cultural 
“EL LOCAL” de Sant Pere de Ribes, es va desenvolupar 
la Primera Exposició de la disciplina artística” ECOART 
4R” (Reduir - Reciclar - Reutilitzar-Recuperar).

Aquesta proposta consisteix en una iniciativa de caràcter 
recreatiu, creatiu i de docència en procura de motivar a la 
reducció de l’impacte perniciós en l’entorn social i natural 
que ens circumda.

La mateixa , segons els seus preceptes, es duu a terme amb 
materials no contaminants , amb tècniques i procediments 
que la defineixen -veure Codi QR- sense maquinàries, 
a peu dret o industrials, prioritzat l’art manual per 
excel•lència i utilitzant materials rescatats de la seva 
imminent destrucció, i definitiva desaparició.

Horaci Marengo (l’Argentina - 1946) establert a Sant 
Pere de Ribes és el creador del moviment “ECOART 
4R” i és l’autor de l’obra “ CAVALL DE TROIA” que 
va ser exposada davant els assistents. Trobant-se entre 
els mateixos la regidora de Cooperació, Solidaritat, Pau 
i Agermanament, Diversitat, Inclusió i Ciutadania, i 
Inclusió Ciutadana, Sandra Shimazu, qui va acompanyar 
a l’Artista Horaci Marengo en el descobriment de l’obra 
de referència en representació del regidor de Cultura de 
l’Ajuntament del municipi, Josep Moya.

L’escultura “ CAVALL DE TROIA” constitueix una 
referència simbòlica al mític cavall esmentat per Homer 
en l’epopeia grega “La Iliada”.

Així mateix, està associada al fet que fora l’últim recurs 
estratègic esgrimit per Atenes , per a donar fi al penós i 

EXPOSICIÓ D’ART I PRESENTACIÓ DEL MOVIMENT ECOART 4R

prolongat setge a la ciutat capital d’Esparta: els murs del 
qual, no obstant això, van resultar inexpugnables.

Aquesta Obra està cenyida als Principis i Criteris de la 
Disciplina “ECOART 4R”; afí a la protecció del medi 
ambient.

En la mateixa sala, estan exposades les fotografies del 
procés creatiu d’aquesta obra, com així també d’altres 
antecedents de l’artista, que donen a conèixer la trajectòria 
de l’expositor.

A més, els assistents una vegada finalitzat l’acte, van ser 
convidats a visitar el taller, dins del mateix Centre Cultural, 
en el qual ell actualment elabora una nova escultura, la 
qual farà referència a una altra mítica icona universal: 
L’UNICORN.

L’objectiu d’obrir les portes del seu espai de treball 
és animar que totes les persones manifestin les seves 
inclinacions artístiques, espontànies o no, que porten dins 
de si mateixes, en el convenciment que les expressions 
de l’art transmeten un contingut pedagògic emmarcat en 
l’expressió de “CRÉIXER I AJUDAR A CRÉIXER”.

ECOART 4R

Horacio Marengo amb la seva obra exposada al Local.
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Sabies què...
Josep Miret i Mestre

L’ANY 1935 VAN CREMAR LES 
GARBES DELS ESQUIROLS?

Tal com vam explicar des d’aquestes pàgines l’agost de 
2020, el set d’octubre de 1934 van matar el senyor Josep 
Oriol Bruguera, propietari de can Bruguera. Per aquets 
fets foren detinguts l’alcalde, el cap del Sometent i els 
masovers de can Bruguera. Llavors Ribes estava partit 
en dos. Hi havia botigues, cafès, cinemes, barberies, etc. 
de dretes i d’esquerres. Dretes i esquerres coincidien 
normalment amb rics i pobres, però no sempre. Hi havia 
alguna família de pagesos propietaris de terres que es feien 
amb les esquerres i pagesos pobres de dretes.

Els pagesos d’esquerres anomenaven “esquirols” als 
pagesos de dretes, i a la inversa ells eren anomenats 
“escarabats”. Sovint es parlava dels “altres” per referir-se 
al bàndol contrari. “Hi havia molta pica”, diu un testimoni.

En aquest ambient enrarit, preludi de la guerra civil que 
vindrà a continuació, és quan trobem un altre fet que torna 
a enverinar la convivència. En aquells temps van començar 
a funcionar les màquines de batre per separar el gra de la 
palla, que substituïen la pesada feina de batre a les eres amb 
matxos, corrons, forques, garbells, etc. Com que aquestes 
màquines en feien força via els pagesos s’agrupaven i a 
Ribes als anys trenta hi havia dues màquines: la de dretes 
a l’era de can Puig i la d’esquerres a l’era d’en Sastre, 
situada al recte del carrer del Dr. Puig, davant del Local.

El 12 de juliol de 1935 hi havia moltes garbes (feixos de 
blat i d’ordi) empilades a l’era de can Puig que esperaven 
ser batudes. Pels volts del migdia algú va calar foc a les 
garbes, uns diuen que de la Societat d’Agricultors Obrers, 
altres diuen que algú pagat pels mateixos esquirols. La 
guàrdia civil va detenir el president, el secretari i els vocals 
de la junta de la Societat d’Agricultors Obrers acusant-los 

d’haver provocat l’incendi. Els van tancar a la presó Model 
de Barcelona i no els van deixar anar fi ns set setmanes 
més tard, quan es va comprovar per testimonis que tenien 
coartada i tots ells eren en altres llocs quan es va produir 
l’incendi. El president i el secretari encara s’hi van estar 
una setmana més. Mentrestant es va tancar el Local per 
ordre governativa i durant unes setmanes es va haver de 
fer el ball dels diumenges al pati del costat. Sort que era 
l’estiu.

És en aquest ambient enrarit que trobem topades entre gent 
de dretes i d’esquerres, especialment als mítings que es 
feien amb motiu de les eleccions. Tinc sentit a dir que hi va 
haver baralles en algun míting celebrat al “Centro” de can 
Ralet, però no he aconseguit trobar dades més concretes.

En canvi sí que disposo d’informació dels mítings 
organitzats pels tradicionalistes d’extrema dreta. Aquests 
mítings solien tenir l’oposició dels pagesos del Local, 
que hi anaven amb la intenció de rebentar-los. Així, a les 
eleccions del Parlament de Catalunya del 20 de novembre 
de 1932 es va presentar la coalició tradicionalista “Dreta 
de Catalunya”, en la qual s’ajuntaven monàrquics carlins i 
alfonsins. En Josep Marcer i Carbonell, propietari de can 
Coll, va participar en la campanya ja que era el candidat 

Màquina de batre de l’any 1950 a l’era d’en Sastre (fi nal del 
carrer del Dr. Puig, on més tard hi va haver el cinema Bell-lloc 
i actualment un grup de cases) (foto: Jaume Gómez i Puig).
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que anava a la vuitena posició de la llista per Barcelona 
província. El míting es va fer al Casino (Centre Recreatiu), 
però tot i que estava anunciat als cartells el senyor Marcer 
no va aparèixer i quan el moderador va excusar la seva 
presència va sortir un pagès i va dir cridant: “Jo també 
en protestaria, d’aquest senyor”. Hi va haver enrenou i el 
míting es va suspendre. D’altra banda, Dreta de Catalunya 
era un partit a la dreta de la Lliga Regionalista i no va 
aconseguir cap diputat al Parlament.

A les eleccions generals del 16 de febrer de 1936 els 
tradicionalistes van portar per fer un míting al Casino a la 
senyoreta María Rosa Urraca Pastor, coneguda activista que 
es dedicava a fer propaganda de la dreta més conservadora. 
La María Rosa havia nascut a Madrid i parlava en castellà. 
Un pagès li va engegar: “Los castellanos que se vayan 
a enraonar a su puesto”. El discurs va acabar a crits i a 
empentes i la senyoreta Urraca va haver de marxar corrents 
per la porta del darrere. 

+INFO: Eugeni Molero: “Conversa a mitja veu amb 
Mingo Pascual”, Montgròs, Revista mensual de Sant Pere 
de Ribes, núm. 1, gener de 1984, p. 4-5.

Vista general de Ribes des del castell, en una postal editada per Jaume Gómez l’any 1970. Noteu que al centre de la 
imatge hi ha diversos pallers de l’era de can Puig.

Cartell del Saló de Cinema de la Societat d’Agricultors 
Obrers de l’any 1928, amb diverses pel·lícules mudes 
(tret de Xavier Miret i Mestre, “Notes sobre la història 
del cinema a Ribes i a les Roquetes”, Programa de la 
Festa Major de Sant Pere de 1996).
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La dansa és una forma d’expressió i comunicació artística, 
però la dansa, no es limita a ser un exercici, una diversió, 
un art, i de vegades un joc en societat, sinó, és molt més 
que tot això. Des del punt de vista neurològic, la dansa és 
un procés complex en el que s’activen circuits neuronals, 
motors i sensorials mentre la música estimula els centres de 
recompensa del cervell. Amb qualsevol exercici tot el que 
estimules és un benefi ci, i a més, benefi ciós per a qualsevol 
edat i etapa de la vida.

La dansa té benefi cis físics i psicològics. Ajuda a reduir 
l’estrès, a estimular l’atenció, la memòria, la coordinació i 
la consciència espai-temps.

A Jopil Ribes, la nostra especialitat són les Danses Urbanes, 
entre elles, el Hip Hop.

Tenim classes dirigides a infants a partir dels 3 anys fi ns a 
qualsevol edat adulta.

Per a nosaltres aquesta disciplina és molt més que ballar, 
la dansa urbana és un conjunt d’estils de ball. Una de les 
característiques de la dansa urbana és que es pot ballar 
individualment o en grup, donant opció a crear diverses 
coreografi es.

Durant les nostres classes treballem la tècnica i l’estil, la 
musicalitat i expressió, la creativitat artística, la condició 
física, i la potenciació de l’autoestima, etc.

Per a nosaltres, un dels primordials objectius és que els 
infants puguin canalitzar la seva energia a través de la música 
i del ball, utilitzant el moviment com a mètode d’expressió. 
Cada infant té les seves particularitats, per això se’ls tracta 
de forma personal, adequant els passos a la seva evolució i 
mantenint intacta la seva motivació per ballar.

En cada un d’ells hi ha un potencial infi nit que cal 
desenvolupar a través de la seva forma d’expressar-se, i el 
ball és l’eina clau per poder aconseguir-ho.

“La dansa s’explica millor ballant” com deia Isadora 
Duncan així que, us esperem a Jopil Ribes Dansa i Fitness 
per provar la nostra manera de compartir la dansa.

LA DANSA COM A TERÀPIA EN QUALSEVOL ETAPA DE LA VIDA
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PASSAT, PRESENT I FUTUR
Llegeixo, esparverat, que l’editorial Harper Collins ha 
encarregat reescriure les novel·les d’Agatha Christie per 
tal d’eliminar referències ètniques com “negre”, “jueu” o 
“gitano” i descripcions físiques com “faccions orientals”, 
“temperament indi” o, fi ns i tot, “un home amb boniques 
dents blanques”.

Una comissió de “lectors sensibles” (no especifi quen si 
també hi haurà lectores sensibles) tindran l’objectiu de vetllar 
per l’eliminació del llenguatge o de les descripcions que avui 
en dia es poguessin considerar ofensives. Quina conya! Què 
pensaria la senyora Christie de tot això? Ep! Caldrà revisar 
no solament els llibres sinó també els articles i les entrevistes 
de l’autora. Ella mateixa va fer que el capità Arthur Hastings 
descrivís al mateix Hèrcules Poirot com a un homenet el cap 
del qual tenia exactament la forma d’un ou. Quin horror! 
Insultar d’aquesta manera a un personatge mític!

Desgraciadament ja teníem antecedents (haurien de ser 
penals) de la manipulació de l’obra de l’escriptora anglesa. 
El seu famós llibre Deu negrets (com la vella cançó de 
bressol anglesa que fa ingènues referencies a la mort dels 
seus protagonistes) va haver de canviar de títol en la seva 
edició americana per I no en quedà cap i l’Illa del negre, 
escenari de l’obra, per l’Illa del soldat.

També han sofert igual dissort algunes obres de Roald Dahl 
com Matilda o Charlie i la fàbrica de xocolata i algunes 
noves edicions de James Bond. Quan aquest lectors o lectores 
sensibles descobreixin que Cervantes descriu Sancho Panza 
com un “labrador con muy poca sal en la mollera”, ras! A 
esmenar la plana al Príncipe de los Ingenios!

Qui controla el present pot controlar el passat... i qui controla 
el passat pot controlar el futur. A la novel·la 1984 de George 
Orwell, aquesta és l’explicació que O’Brien dona al pobre 

Winston de per què el Ministeri de la Veritat es dedica a 
canviar, als llibres i a les hemeroteques, totes les notícies 
que no els interessen. Tota una premonició.

Amb les noves edicions políticament correctes de tantes 
novel·les, qui llegirà les originals?

Qui gaudirà del que realment es va escriure? Penso que 
uns quants aprofi tats volen benefi ciar-se d’aquesta pretesa 
correcció per guanyar un munt de diners munyint la vaca 
d’antics bestsellers. 

El problema és que Orwell tenia raó i el rentat de cervell és i 
ha estat incessant arreu. Només cal recordar que la mediocre 
sèrie de televisió Cuéntame cómo pasó es va emetre durant 
21 anys! per TVE. Una colla de mentides dels temps de 
la dictadura que va aconseguir que gent que havia viscut 
aquella època de foscor, acabés empassant-se-les. 

De la mateixa manera que ara els enormes altaveus 
mediàtics de Madrid estan aconseguint que tot el país veí es 
convenci que, de sempre, els àrbitres han ajudat el Barça... 
incloent els catorze anys sense guanyar una Lliga, Guruceta, 
Plaza (“mientras yo sea presidente del colegio de árbitros, 
el Barcelona no ganará la Liga”) i els seus mariachis. Ai, 
Senyor...




